
P R O T O K Ó   Nr IX/08
z obrad XXV Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie

z/s w Mszanowie
odbytej w dniu 28 pa dziernika 2008r.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara o godz.1000 otworzy  XXV Sesj  i po
powitaniu radnych i go ci o wiadczy , i  zgodnie z list  obecno ci w posiedzeniu
uczestniczy 13 radnych, co wobec ustawowego sk adu Rady wynosz cego 15 osób
stanowi quorum pozwalaj ce na podejmowanie prawomocnych uchwa .
Sesja odbywa a si  w sali narad Urz du Gminy w Mszanowie i trwa a do godz. 1300.

Lista obecno ci stanowi za cznik nr 1 do protoko u.

Nieobecni radni:
- Dariusz Kopa ski
- Halina Wolska.

Spoza cz onków Rady w Sesji uczestniczyli:
- Wójt Roman Tr pczy ski
- Z-ca Wójta, Sekretarz Gminy Renata li ewska
- Skarbnik Gminy Ewa pi ewska
- Dyrektor Powiatowego Zarz du Dróg w Nowym Mie cie Lubawskim z/s w Kurz tniku
  Ryszard K osowski
- specjalista ds. dróg gminnych Pawe  Oelberg
- Kierownik Gospodarstwa Pomocniczego przy Urz dzie Gminy Mieczys aw Wojtaszko
- Kierownik Gminnego O rodka Pomocy Spo ecznej Ewelina Tuchalska
- Dyrektor Gminnego Zespo u O wiaty Krystyna Danielewska
- Kierownik Gminnej Biblioteki Publicznej Halina Kaczmarska
- so tysi wymienieni w za czniku nr 2.

Lista osób zaproszonych stanowi za cznik nr 3.

Porz dek obrad:
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum
2. Wybór sekretarza obrad.
3. Przyj cie protoko u z obrad XXIV Sesji Rady Gminy.
4. Zg aszanie zmian do porz dku obrad.
5. Informacja o dzia alno ci Wójta w okresie mi dzysesyjnym.
6. Zapytania i wnioski.
7. Informacja na temat bie cych remontów i planów inwestycyjnych na drogach
    powiatowych.
8. Podj cie uchwa y w sprawie zmiany bud etu gminy na rok 2008.
9. Podj cie uchwa y w sprawie okre lenia stawek podatku od nieruchomo ci na rok
    2009.
10. Podj cie uchwa y w sprawie zwolnie  w podatku od nieruchomo ci.
11. Podj cie uchwa y w sprawie obni enia ceny skupu yta do celów wymiaru podatku
      rolnego.
12. Podj cie uchwa y w sprawie zwolnie  od podatku od rodków transportowych.
13. Podj cie uchwa y w sprawie zmiany uchwa y nr XIII/73/07 Rady Gminy Nowe
      Miasto Lubawskie  z/s w Mszanowie z dnia 13 listopada 2007r.w sprawie okre lenia
      wzorów formularzy informacji i deklaracji podatkowych.
14. Podj cie uchwa y w sprawie przyst pienia Gminy Nowe Miasto Lubawskie do
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     „Lokalnej Grupy Dzia ania na rzecz Rozwoju Gmin Kurz tnik i Grodziczno”.
15. Podj cie uchwa y w sprawie upowa nienia Kierownika Gminnego O rodka Pomocy
     Spo ecznej do za atwiania indywidualnych spraw z zakresu administracji publicznej.
16. Podj cie uchwa y w sprawie w sprawie uchylenia uchwa y Nr XVI/85/07 z dnia 28
      grudnia 2007r. w sprawie zasad korzystania ze sto ówek w Gminie Nowe Miasto
      Lubawskie oraz uchwa y Nr XVI/86/07 z dnia 28 grudnia 2007r. w sprawie ustalenia
      zasad odp atno ci za posi ki wydawane w sto ówce szkolnej w  Bratianie.
17. Odpowiedzi na zapytania i wnioski.
18. Zamkni cie obrad Sesji.

Przebieg obrad:

Ad 1
Otwarcie nast pi o jak na wst pie niniejszego protoko u.

Ad 2
Na sekretarza obrad powo ano radnego Zdzis awa Arentowicza.

Ad 3
Przyj cie protoko u z obrad XXIV Sesji.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poprosi  sekretarza obrad XXIV Sesji o
przedstawienie informacji o protokole.

Pan Zbigniew Wi niewski poinformowa , e zapozna  si  z tre ci  protoko u z
poprzedniej Sesji i stwierdzi , e tre  odzwierciedla przebieg obrad i wnioskowa  o jego
przyj cie.

Przewodnicz cy Rady zapyta , czy s  uwagi do protoko u.

Uwag nie zg oszono.

W g osowaniu, Rada jednomy lnie przyj a protokó  z obrad XXIV Sesji.

Ad 4
Zg aszanie zmian do porz dku obrad.

Przewodnicz cy Rady zg osi  wniosek o wykre lenie z porz dku obrad pkt 12, ze wzgl du
na to, e uchwa a ta podlega przepisom ustawy o pomocy publicznej i wymaga zg oszenia
do Ministra Rolnictwa.

Innych zmian nie zg oszono.

W g osowaniu Rada Gminy jednomy lnie dokona a zmiany w porz dku obrad.

Przewodnicz cy Rady poinformowa , e radny Ireneusz Kowalski prosi  o umo liwienie
mu zabrania g osu w tym miejscu.

Pan Ireneusz Kowalski jako Prezes Klubu LZS Finishparkiet Mszanowo serdecznie
podzi kowa  Panu Wójtowi za pomoc materialn  dla Klubu, wr czaj c Wójtowi puchar.
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Wójt podzi kowa .

W imieniu Przewodnicz cego Zarz du Zwi zku Gmin Warmi sko-Mazurskich, Wójt
wr czy  dyplom dla so ectwa Gwi dziny za udzia  w XIII edycji konkursu „Czysta i pi kna
zagroda, estetyczna wie  2008” w kategorii wsi.

Z okazji 35-lecia pracy zawodowej Pani Haliny Kaczmarskiej – Kierownika Gminnej
Biblioteki Publicznej, Wójt wspólnie z Przewodnicz cym Rady z yli gratulacje.

Ad 5
Wójt przedstawi  informacj  ze swojej dzia alno ci w okresie mi dzysesyjnym:
- 10 wrze nia, Wójt spotka  si  z Dyrektorem Powiatowego Urz du Pracy w sprawie
wspó pracy na odcinku organizacji robót publicznych i interwencyjnych w roku 2009,
- 11 wrze nia, Urz d Marsza kowski przeprowadzi  kontrol  wykonania remontu
kapitalnego biblioteki w Skarlinie. Protokó  z kontroli jest podstaw  refundacji kosztów
zgodnie z wcze niej zawart  umow .
- 12 wrze nia zako czone zosta y uzgodnienia z w cicielami dzia ek, dotycz ce
lokalizacji przepompowni sieci kanalizacji sanitarnej w Bratianie, uzgodnienia prowadzono
z 238 w cicielami. Zaktualizowane zosta o pozwolenie budowlane, gmina oczekuje na
mo liwo  z enia wniosku o dofinansowanie inwestycji w ramach funduszy unijnych,
- w tym dniu Gminny O rodek Pomocy Spo ecznej zorganizowa  w Bratianie imprez
integracyjn  w ramach projektu „Od bierno ci do aktywno ci”.
- 14 wrze nia odby y si  powiatowe do ynki, Tylice otrzyma y nagrod  w kategorii
wie ców do ynkowych,
- 16 wrze nia odby y si  konsultacje w sprawie przebiegu obwodnicy Nowego Miasta
Lubawskiego,
- 18 wrze nia, Wójt bra  udzia  w posiedzeniu Komitetu Monitoruj cego Regionalnego
Programu Operacyjnego Warmia i Mazury na lata 2007-2013, do udzia u w posiedzeniu
Wójt zosta  wytypowany przez Zarz d Zwi zku Gmin Wiejskich w Poznaniu,
- 19-20 wrze nia odby y si  uroczysto ci zwi zane ze 150-leciem istnienia Liceum
Ogólnokszta cego w Nowym Mie cie Lubawskim,
- od 22 wrze nia do 7 pa dziernika Wójt przebywa  na urlopie,
- w tym czasie odby  si  przetarg na rozbudow  szko y w Radomnie,  wygra a Firma
REMBUD z I awy, umowa zosta a podpisana w dniu 20 pa dziernika br. wraz z
przekazaniem terenu wykonawcy. W przetargu startowa y 4 firmy, z I awy, Brodnicy i
Lubawy.
- 26 wrze nia odby  si  wyjazdowy festyn ekologiczny zorganizowany przez Szko
Podstawow  w Tylicach,
- 27 wrze nia, Z-ca Wójta uczestniczy a w uroczysto ci wr czenia sztandaru dla
Rejonowego Ko a Pszczelarzy.
-  w tym samym dniu odby a si  plenerowa impreza w Bratianie, zorganizowana przez
Gminne Centrum Kultury, po czona z 40-leciem istnienia PREFABET-u w Kurz tniku.
Wójt stwierdzi , e bior c pod uwag  bardzo du  frekwencj , istnieje potrzeba
organizowania takich imprez w latach nast pnych,
- 2-3 pa dziernika na terenie powiatu nowomiejskiego odby y si  powiatowe wiczenia
obrony cywilnej i zarz dzania kryzysowego, w zakresie zwalczania powodzi, zwalczania
gru licy w gospodarstwie rolnym oraz likwidacji wycieku oleju. W imieniu gminy
uczestniczy  specjalista ds. zarz dzania kryzysowego Pan Jan Go dziewski.
- 3 pa dziernika, Z-ca Wójta i Wiceprzewodnicz ca Rady uczestniczyli w uroczystej gali
„Gmina Fair Play”, gmina po raz czwarty otrzyma a certyfikat.
- 7 pa dziernika odby  si  przetarg na remont drogi w kierunku tzw. Kordonu, w
Jamielniku. Wygra o Przedsi biorstwo Drogowo-Mostowe z Brodnicy, umowa zosta a
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podpisana 17 pa dziernika, termin realizacji 1 miesi c.
- 8 pa dziernika, Wójt rozmawia  z inspektorem z Najwy szej Izby Kontroli, który kontroluje
w Urz dzie sprawy zwi zane z gospodark  gruntami, mieniem komunalnym,
- 10 pa dziernika odby o si  roczne spotkanie z organizacjami pozarz dowymi,
dzia aj cymi na terenie gminy, zaproszenia otrzyma o 14 organizacji, a 10 skorzysta o.
Rozmawiano o problemach tych organizacji oraz mo liwo ci sk adania ofert do Gminy na
realizacj  okre lonych zada  w roku 2009,
- 14 pa dziernika odby  si  przetarg na sprzeda  dzia ek w Bratianie,
- w tym samym dniu, z okazji Dnia Edukacji Narodowej odby o si  spotkanie ze wszystkimi
pracownikami zwi zanymi z o wiat  z terenu Gminy,
- 15 pa dziernika, odby o si  spotkanie z Wojewod  w sprawie rozdzielenia rezerwy
bud etu z Zintegrowanego Programu Operacyjnego Rozwoju Regionalnego, na zadania
warto ci powy ej 1 mln z otych. adna gmina w powiecie nowomiejskim nie skorzysta a z
mo liwo ci, bo pieni dze zosta y przeznaczone na realizacj  zada  w du ych
jednostkach.
- 16 pa dziernika odby y si  3 przetargi na grunty rolne w Nawrze i kach,
- w samym dniu odby o si  posiedzenie Rady Gminnej Ludowych Zespo ów Sportowych,
- prowadzone by y równie  rozmowy z w cicielem magazynu i gruntu przylegaj cego do
zamku w Bratianie, w sprawie ewentualnego nabycia tych obiektów na dzia alno
kulturaln , turystyczn  i rekreacyjn , prowadzon  przez Gminne Centrum Kultury. Zamek
Bratia ski zaczyna przyci ga  turystów. W trakcie opracowania jest plan
zagospodarowania. Nale y zastanowi  si , czy podj  si  realizacji tego zadania. Jest
mo liwo  pozyskania rodków unijnych, nawet 15 milionów na modernizacj  obiektów, w
ci gu 5 lat.  Spraw  mo e szczegó owo omówi  Przewodnicz cy Rady i Dyrektor
Gminnego Centrum Kultury.
- 17 pa dziernika w Olsztynie odby o si  spotkanie z okazji 15-lecia istnienia
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony rodowiska i Gospodarki Wodnej na Warmii i
Mazurach,
- 18 pa dziernika, Wójt uczestniczy  w obchodach 60 rocznicy powstania Ko a Gospody
Wiejskich w Skarlinie, z tej okazji Wójt przeznaczy  1 500 z . na zakup sprz tu dla tego
KGW. Go ciem honorowym spotkania by  Prezes Wojewódzkiego Zwi zku Kó ek i
Organizacji Rolniczych.
- 19 pa dziernika, w Brzoziu Lubawskim odby o si wi to Pieczonego Ziemniaka.
- 20 pa dziernika, Wójt uczestniczy  w spotkaniu 5 gmin (Lubawy, Rybna, Kurz tnika i
Grodziczna), w Kaczym Bagnie, gdzie dzia a Towarzystwo Inicjatyw Pozytywnych. Celem
spotkania by o za enie Lokalnej Grupy Dzia ania pod nazw  Lider. Aktualnie dzia a
stowarzyszenie, która skupia gmin  Grodziczno i Kurz tnik. Gminy nale ce do Lokalnej
Grupy Dzia ania, a korzystaj ce z Programu Regionalnego Obszarów Wiejskich,  b
otrzymywa y dodatkowe punkty w trakcie weryfikacji wniosku. Na  Walnym Zgromadzeniu
w dniu 6 listopada zostanie wybrany zarz d, w sk ad którego nie b dzie wchodzi  ani Wójt,
ani Przewodnicz cy Rady, lecz inna osoba aktywna, czy przedsi biorca.
- 21 pa dziernika odby o si  wspólne posiedzenie Komisji, wypracowano projekt stawek
podatków na przysz y rok, zwolnie  w podatku od nieruchomo ci oraz omówiono zmiany w
bud ecie. Na dzisiejszej Sesji nie proponujemy uchwa y w sprawie zwolnie  z podatku od
rodków transportowych, gdy  wymagana jest stosowna opinia.

Wójt prosi  radnych o przyj cie projektu uchwa y w sprawie zmiany za cznika nr 1 - wzoru
deklaracji w sprawie podatku od nieruchomo ci, rolnego i le nego, we wzorze
uchwalonym w ubieg ym roku zabrak o punktu „D.3 Budowle” .
- 22-23 pa dziernika, Wójt wspólnie ze Skarbnikiem uczestniczyli w szkoleniu dotycz cym
opracowania bud etu na rok 2009, zmian w ustawie o rachunkowo ci i ustawie o
finansach publicznych.
- 23 pa dziernika, w Jamielniku obchodzony by  Dzie  Seniora,
- 24 pa dziernika, Wójt uczestniczy  w IX Kongresie Zwi zku Gmin Wiejskich RP w
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Warszawie, w Sali Kongresowej. Wójt przekaza  radnym stanowisko Kongresu w sprawie
wiaty i sytuacji finansowej gmin wiejskich,

- 27 pa dziernika Wójt podpisa  3 akty notarialne,  dotycz  one sprzeda y dzia ek.
- Wójt poinformowa , e zako czono wydawanie decyzji o zwrocie akcyzy za paliwo. W II
pó roczu wydane zosta y 242 decyzje na kwot  178 135,33 z ., natomiast w I pó roczu 248,

cznie rolnicy otrzymali z tego tytu u 426 877 z .
- Gminny O rodek Pomocy Spo ecznej zako czy  przyjmowanie wniosków od rolników w
sprawie udzielenia pomocy rodzinom rolniczym z powodu kl ski suszy. Z onych zosta o
281 wniosków na kwot  268 tys.z . Wojewoda na spotkaniu w dniu 15 pa dziernika
poinformowa , e pieni dze s  i z chwil  ich otrzymania, b  wyp acane.
- w dniach 27-28 pa dziernika w Urz dzie odbywa si  rejestracja przedpoborowych.
- w dniu dzisiejszym o godz. 800 Wójt spotka  si  ze Starost  i Dyrektorem Powiatowego
Zarz du Dróg w sprawie remontów i inwestycji na drogach.

Wójt poinformowa , e w okresie mi dzysesyjnym wyda  nast puj ce zarz dzenia:
- 19.09.2008r. w sprawie sprzeda y w drodze przetargu ustnego nieograniczonego
nieruchomo ci stanowi cej w asno  Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie
(dz. nr 91/9 Radomno),
- 19.09.2008r. w sprawie sprzeda y w drodze przetargu ustnego nieograniczonego
nieruchomo ci stanowi cej w asno  Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie
(dz. nr 91/11 Radomno),
- 19.09.2008r. w sprawie sprzeda y w drodze przetargu ustnego nieograniczonego
nieruchomo ci stanowi cej w asno  Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie
(dz. nr 91/12 Radomno),
- 19.09.2008r. w sprawie upowa nienia Kierownika Gminnego O rodka Pomocy
Spo ecznej w Mszanowie do za atwiania spraw i wydawania decyzji administracyjnych w
imieniu Wójta Gminy Nowe Miasto Lubawskie dotycz cych potwierdzenia prawa do
wiadcze  opieki zdrowotnej,

- 19.09.2008r. zmiany zarz dzenia Nr I/25/08 Wójta Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w
Mszanowie z dnia 1 sierpnia 2008r.,
- 19.09.2008r. w sprawie upowa nienia Pani Katarzyny Wietecha- pracownika Gminnego

rodka Pomocy Spo ecznej w Mszanowie, do przeprowadzania wywiadu
alimentacyjnego oraz odebrania o wiadczenia maj tkowego d nika alimentacyjnego,
- 19.09.2008r. w sprawie upowa nienia Pana Sebastiana Zieli skiego - pracownika
Gminnego O rodka Pomocy Spo ecznej w Mszanowie do wydawania decyzji
administracyjnych w sprawie wiadcze  z funduszu alimentacyjnego,
-  30.09.2008r. w sprawie zmian w bud ecie gminy na rok 2008,
- 10.10.2008r. w sprawie upowa nienia Kierownika Gminnego O rodka Pomocy
Spo ecznej w Mszanowie do przeprowadzenia wywiadu alimentacyjnego oraz
przyjmowania o wiadczenia maj tkowego od d nika alimentacyjnego,
- 10.10.2008r. w sprawie upowa nienia Pani Anny Falkowskiej - pracownicy Gminnego

rodka Pomocy Spo ecznej w Mszanowie do przeprowadzenia wywiadu alimentacyjnego
oraz odebrania o wiadczenia  maj tkowego od d nika alimentacyjnego, a tak e
prowadzenia post powania administracyjnego w  sprawie wiadcze  z funduszu
alimentacyjnego,
- 10.10.2008r. w sprawie udzielenia pe nomocnictwa Dyrektorowi Gminnego Zespo u

wiaty Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie,
- 15.10.2008r. w sprawie zmiany bud etu gminy na rok 2008.

Przewodnicz cy Rady Gminy, w kontek cie zamku w Bratianie, poinformowa , e pod
koniec wrze nia dotar a informacja, e 20 pa dziernika zostanie og oszony konkurs w
ramach Regionalnego Programu Operacyjnego  Dzia anie Turystyka, na tego typu
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przedsi wzi cia. Jest mo liwo  uzyskania dofinansowania na inwestycje zwi zane z
turystyk  w wysoko ci 85% warto ci.

Gmina staje si  bardzo atrakcyjnym miejscem  turystycznym. Szereg imprez, które
odbywaj  si  na terenie by ego zamku w Bratianie, dowodz , e jest potrzeba ich
organizacji, s wietnie zorganizowane i wietnie przyj te, jest mnóstwo ludzi. Trzeba
pomy le  o bazie, miejscu, które ma sta  si  unikatowym w promieniu 100 km. Czego
takiego nie ma w okolicy. Jest szansa, aby w Bratianie powsta o centrum turystyki i
rekreacji, na bazie budynku by ego magazynu i biurowca, w gr  wchodzi równie  2
hektarowy teren zielony. W asno ci  gminy jest teren przyleg y do starego koryta rzeki
Wel. Tu  obok jest szko a i boisko. Nasuwaj  si  w tpliwo ci, czy gmina da rad
finansowo. Minimalna kwota dofinansowania w tym programie wynosi 0,5 mln z ., czyli w
gr  wchodz  tylko du e inwestycje, wk ad w asny wynosi 15%. Gdyby mie
nieograniczone rodki w asne, mo na by wnioskowa  o ca e 15 mln z ., ale to przekracza
mo liwo ci finansowe gminy. Wst pny projekt zosta  opracowany, przewidziana jest
strzelnica, sala koncertowa, restauracja, schronisko m odzie owe, kawiarnia w czniku
mi dzy magazynem. Ze wzgl du na odbiór imprez, nale oby to zrobi . W Gminnym
Centrum Kultury s  nowe plany i po Sesji mo na je zobaczy . W tej chwili nie wiadomo
jakie pieni dze by yby potrzebne. Na razie zapad a decyzja o pisaniu projektu. W zwi zku
z odbywaj cymi si  sp awami rzek  Wel i Drw ca my leli my o stanicy kajakowej, z
mo liwo ci  wypo yczania kajaków i rowerów, dla umo liwienia przeja ki po
okolicznych lasach. Jest mo liwo  stworzenia siedzib dla organizacji pozarz dowych.
Zim  mo na zaproponowa  lodowisko, czy narty biegowe. Czasu jest niewiele na podj cie
decyzji. Poinformowa , e cena nieruchomo ci wyra ona przez bieg ego w operacie
szacunkowym nie zadowoli a w ciciela, ale wst pnie wyrazi  zgod .

Ad 6
Zapytania i wnioski.

Radny Ireneusz Kowalski zapyta , czy wk ad w asny zapewnia gmina, bud et Gminnego
Centrum Kultury nie ma takich pieni dzy.

Przewodnicz cy odpowiedzia , e beneficjentem w projekcie mo e by  tylko gmina.

Radny Ireneusz Kowalski uwa a, e nale y zastanowi  si , bo mo e gminy nie b dzie
sta  na inne cele.
Ponadto radny zg osi  wniosek o o wietlenie ulicy Piaskowej w Mszanowie. Mieszka cy

yli wniosek do Wójta w tej sprawie. Zg osi , e mieszka cy maj  problem z lisami,
które w godzinach porannych zbli aj  si  do zabudowa  – bloków przy ul. D ugiej i
Parkowej.

Pan Pawe  Oelberg odpowiedzia , e w sprawie lisów rozmawia  z przedstawicielem Ko a
owieckiego „Ponowy” i akurat w dniu dzisiejszym ko czy okres kwarantanny na lisy i

mog  dokonywa  odstrza u.

Radny Zdzis aw Makowski uwa a, e wizje s  pi kne, tylko nie w tej kolejno ci.
Podnosz c atrakcyjno  tego terenu i podnosimy jego cen . Najpierw nale oby kupi , a
pó niej przedstawia  wizj . Kilka lat wstecz by y tam chaszcze, teraz teren jest
uporz dkowany.
Zapyta  Pana Wójta, czy  podczas konsultacji u Wojewody brane s  pod uwag  zdania
wójtów, czy informacje o rodkach unijnych s  podawane tylko do wiadomo ci.

Radna Barbara Grzywacz zapyta a, o jakie pieni dze chodzi w zwi zku z wykupem tych
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budynków, co mo na zrealizowa  w ramach 85% projektu za pieni dze zewn trzne, zakup
budynków, wyposa enie, czy organizacja imprez przez jaki  okres.

Przewodnicz cy Rady odpowiedzia , e bieg y rzeczoznawca w operacie szacunkowym
okre li  kwot  820 tys. z  na wykupienie 2 budynków razem z dzia , terenem zielonym,
wysp  i drog . W rozmowie, w ciciel wst pnie wyrazi  zgod  na t  cen . W sprawie
atrakcyjno ci terenu, to w pierwszej kolejno ci nale o sprawdzi , czy warto organizowa
tam imprezy. Na razie trudno mówi  o kwocie, je eli gmina zdecydowa aby si  w  w
projekt 0,5 miliona, w ci gu np. 3 lat, to uzyskaliby my dofinansowanie oko o 2 mln i
atwiej by oby ten ci ar ud wign . W dofinansowaniu mo na uwzgl dni  koszt zakupu
nieruchomo ci.

Radny Ireneusz Kowalski zapyta , czy budynki podlegaj  konserwatorowi zabytków.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e budynki nie, one
po one s  na terenie chronionym. Wst pne rozmowy z konserwatorem zabytków zosta y
przeprowadzone, tam przewiduje remont istniej cych budynków, a to konserwatora nie
interesuje. Z drugiej strony ka de wbicie opaty w grunt, mo e wzbudzi  jego
zainteresowanie. Przy pewnych pracach ziemnych wymagane by yby badania
archeologiczne. Wszelkie prace wymagaj  dozoru konserwatora.

Pani so tys wsi Mszanowo Halina Sie ska - wnioskowa a o napraw  drogi do Kliniki
Medicus oraz ogrodzenie placu zabaw.

W zwi zku z konieczno ci  wyjazdu Dyrektora Powiatowego Zarz du Dróg na obrady
Sesji rady Powiatu, zapytania i wnioski kontynuowano w punkcie 17 porz dku obrad.

Ad 7
Informacja na temat bie cych remontów i planów inwestycyjnych na drogach
powiatowych.

So tys wsi Gry liny – na drodze Radomno-Jamielnik zosta y usuni te drzewa, ale karpy
pozosta y, teraz po kilku latach krzewy wyrastaj  a  na drog . Wiosn  mia y by  usuni te.
Ponadto wnioskowa  o usuni cie krzewów porastaj cych burt  i si gaj cych na drog
powiatow  w Gry linach, na skrzy owaniu z poln  drog  z Lekart. Krzewy zas aniaj
widoczno  na drog  powiatow .

Radny Zdzis aw Makowski – kiedy b  prowadzone prace zwi zane ze zbieraniem
ziemi z poboczy, aby poszerzy  pas.

Radny Zdzis aw Arentowicz – na drodze do Gwi dzin zaznaczone s  drzewa do wycinki,
ale nie ma w ród nich, tych przy dyskotece, a z obydwu stron jest zagro enie przy
wyje dzie na drog  powiatow .
Ponadto wnioskowa  o wyrównanie z asfaltem terenu wokó  boiska, tak jak jest zrobione
przy dyskotece.
Wnioskowa  o poczynienie stara  w kierunku po enia nowego asfaltu na drodze od
Nowego Miasta Lubawskiego, a nie stawianie znaków ograniczaj cych pr dko , w
przypadku zagro enia.

Radny Zbigniew Wi niewski zapyta , czy Pan Wójt rozmawia  z Panem Dyrektorem na
temat chodnika, który mia by powsta  wzd  drogi powiatowej w Nawrze. Czy s
ustalenia, czy jest konkretny projekt, a nie ten przerastaj cy mo liwo ci.
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Radny Roman Jadanowski zapyta  o budow  chodnika w Radomnie w stron  I awy, mia
by  w projekcie przy okazji przebudowy drogi, czy jest to aktualne i czy s  jakie  ustalenia,
i czy koniecznie musi by  szeroko ci 1,5 metra.
W sprawie nowej nawierzchni drogi stwierdzi , e je dzi si  jak po fali.

Pan so tys wsi Tylice Stanis aw ugiewicz – w Tylicach s  dwa przej cia dla pieszych
w dobrym po eniu,  potrzebne jest trzecie w okolicach, gdzie czy si  droga powiatowa
z drog  wojewódzk , zw aszcza dzieci przechodz , bo tam jest chodnik.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara – na po czeniu drogi powiatowej z
wojewódzk  jest garb, jeszcze w tym roku nale oby go sku  i wyrówna , bo jest
niebezpiecznie. Przewodnicz cy Rady zapyta  o uzgodnienia zjazdów z posesji przy
skrzy owaniu drogi wojewódzkiej z powiatow .
Zapyta  o stan drogi Tylice – Mroczenko.

Pan Dyrektor odpowiedzia , e uzgadnia si  z zarz dc  drogi wy szej kategorii.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara, czy nie mo na tego skrzy owania
naprawi  w porozumieniu z zarz dem dróg wojewódzkich, poza tym na wyje dzie obok
Pana Gapskiego jest górka i karpa, szeroko  drogi te  jest mniejsza ani eli 6 metrów, jak
dla drogi wojewódzkiej.

Dyrektor Powiatowego Zarz du Dróg Ryszard K osowski poinformowa  o bie cych
remontach i planach inwestycyjnych na 2009 rok:
- Powiat Nowomiejski z  dwa wnioski do Regionalnego Programu Operacyjnego:

- na odnow  drogi od granicy województwa pomorsko-kujawskiego od korka
przez korz – Bielice - Szwarcenowo- Jamielnik do Radomna o d ugo ci oko o 20 km.
Odnowa ma obejmowa  4 odcinki: przez wsie: korek, Bielice, Krotoszyny i Jamielnik.
Prawdopodobnie ta inwestycja dojdzie do skutku w 2009 roku, w Gminie Nowe Miasto
Lubawskie przez wie  Jamielnik do skrzy owania z Or owem po ony b dzie nowy asfalt.

- drugi dotyczy budowy drogi Nowe Miasto Lubawskie – Kurz tnik – Ka uga, na
odcinku Nowe Miasto Lub. do bram Prefabet-u., d ugo ci 3,2 km.
- 4 pa dziernika Zarz d Powiatu dokona  objazdu wszystkich dróg powiatowych
wymagaj cych odnowy.
W zwi zku z tym, e pojawi a si  zapowied  finansowania budowy dróg w 50% z
pieni dzy pa stwowych, w 2009 roku planuje si , aczkolwiek nie zosta o jeszcze
zatwierdzone przez Rad :
 - doko czenie drogi Nawra- Nowe Miasto Lubawskie, d ugo ci 2,36 km od skrzy owania z
drog  na Prangowizn  do pomnika i przez wie  Skarlin do drogi wojewódzkiej – 2,25 km,
od drogi wojewódzkiej do centrum wsi - do skrzy owania na Lekarty, by  mo e przez ca
wie  Skarlin - do terenu zabudowanego pod Nawr , by oby zrobione, o ile Rada Gminy i
Wójt przychyli si  do dofinansowania tego odcinka.
- poinformowa  o planach rozwi zania problemu z wiaduktem przed Radomnem, remont
zbyt drogi i nie zwi kszy si  jego no no  wi c, albo zostanie rozebrany, albo omini ty,
- na rok 2010 planowana jest droga ki – Chro le – Radomno do granicy powiatu.
Zosta o wys ane pismo do Powiatu I awskiego o kontynuacj  tego odcinka na ich terenie.
- na 2009 rok s  zaplanowane pieni dze na wykonanie dokumentacji na przebudow
drogi ki – Radomno – granica powiatu. Pan Dyrektor odpowiedzia  radnemu
Jadanowskiemu, e jest problem z budow  chodnika w Radomnie ze wzgl du na skarpy
wchodz ce do kraw dzi jezdni, a pobocze nawet nie jest w asno ci  dróg. Liczymy na
pomys owo  i inicjatyw  projektantów,
- w sprawie karp na drodze Radomno – Jamielnik i Gry liny usuni cie ich zosta o zlecone,
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z powodu awarii frezarki prace zosta y przerwane,
- w sprawie drogi w Nowym Dworze – po ona zosta a wst pna nawierzchnia,
poinformowa  o technicznych szczegó ach tej nawierzchni, celem by o zabezpieczenie
najgorszego odcinka do czasu w ciwego remontu drogi,
- zakrzaczenia w Gry linach, sprawa zostanie sprawdzona i ewentualnie b   o wyci te,
w bie cym roku zim  planuje si  wycink  krzewów i podkrzesanie korony drzew na
odcinku od skrzy owania w kierunku Lekart do Bagna,
- w przysz ym roku jako generalne zadanie planuje si  zbieranie i regulacj  poboczy,
- w 2009 roku planuje si  wykona  korekt uku przed najazdem na most w Mszanowie,
wyprofilowa  i po  nowy asfalt oraz pobudowa  chodnik do drogi nr 15 (dokumentacja
zosta a wykonana).
- w sprawie wycinki drzew na drodze do Gwi dzin wyznaczonych zosta o 150 drzew, ale

 pisma z Policji, aby jedn  stron  wyci , poniewa  na skraju pasa drogowego rosn
nowe drzewa.
-  w sprawie chodnika Nawra, odpowiedzia , e sprawa zostanie rozpatrzona wspólnie z
Panem Wójtem, ale je eli mia by by  budowany, to w przysz ym roku i to wcze nie, ze
wzgl du na budow  drogi. Chodnik z polbruku zosta  wyceniony na 160 tys. z ., kolektor
deszczowy - 60 tys. z ., separator, mury oporowe, konieczne jest przed enie du ego
przepustu, ca  zamyka si  kwot  290 tys. z . cznie z wykonaniem dokumentacji i
pozwoleniem na budow . Chodnik mo e by  tylko po jednej stronie, nie wiadomo co z
gruntami na skarpie. W uzgodnieniach komisji zapisane by o, e je eli gmina i Pan radny
przygotuje teren to w czymy si  do inwestycji.

Radny Zbigniew Wi niewski – chodnik by  projektowany na szeroko  2 metrów, to
miesznie brzmi, bo przez ca  miejscowo  Nawra jest w szy i taki nie jest wymagany.

Wtedy z 290 tys.z . o 100 tys. zmniejszy si . W odpowiednich miejscach trzeba go zw ,
nie potrzeba 2 m, wystarczy 1 m.

Pan Dyrektor odpowiedzia , e nie mo na budowa  chodników w szych ni  1,5 m, w
przeciwnym wypadku nikt nie wyda pozwolenia. Spraw  rozpatrzymy i poinformujemy o
wnioskach.
- spraw  przej cia dla pieszych w Tylicach nale y skierowa  do Zarz du Dróg
Wojewódzkich,
- w sprawie garbu na skrzy owaniu na Tyliczki, zostanie sprawdzone, ale wiosn  koparka
tego nie zerwa a, prawdopodobnie to jest wylany beton.

Radny Zdzis aw Makowski stwierdzi , e remont drogi na terenie gminy Biskupiec jest
ci gowo, a w naszej gminie tylko odcinkami. Zapyta , czy znany jest stan drogi
k/Zab ockiego w kierunku Nawry.

Pan Dyrektor odpowiedzia , e na terenie Biskupca tak e odcinkami przez wie  Bielice -
2100m, przez korek 1200m  i przez wie  Krotoszyny 1100m. Ca y ci g drogi liczy 20
km.
W sprawie asfaltu do Gwi dzin, w pierwszej wersji planowali wykona  pod gór  do
Kaczego Bagna, ale w zwi zku z programem rz dowym budowy dróg, planujemy na 2011
rok, z udzia em funduszy rz dowych.
W sprawie drogi Tylice - Mroczenko wp yn  protest, ale na razie nie jest planowana.

Radna Barbara Grzywacz  zapyta a, jak wp yn  na Starostwo Powiatowe w I awie, aby
zainteresowali si  stanem drogi od granicy powiatu nowomiejskiego do I awy. Mo e
porozumienie pomi dzy Starostwami pomog oby.

Pan Dyrektor odpowiedzia , e pismo zosta o wys ane. Jednocze nie radny powiatu Pan
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Jab ski czyni starania w ród tamtejszych radnych. Sugerowa , aby co jaki  czas wys
wniosek z Sesji o napraw  tej drogi.

Pan Przewodnicz cy podzi kowa  Panu Dyrektorowi za udzia  w Sesji.

Ad 8
Podj cie uchwa y w sprawie zmiany bud etu gminy na rok 2008.

Skarbnik Gminy poinformowa a, e oprócz zmian przedstawionych na Komisji, proponuje
si  2 zmiany: wprowadzi  dotacje oraz przeznaczy  100 tys.z . na ewentualny zakup
nieruchomo ci w Bratianie, o której mówi  Pan Przewodnicz cy i 20 tys.z . dla Gminnego
Centrum Kultury na opracowanie projektu zagospodarowania.

Nie zg oszono pyta .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odczyta  projekt uchwa y w zmiany
bud etu gminy na rok 2008.

W g osowaniu, Rada Gminy jednomy lnie podj a uchwa  nr XXV/116/08
zmieniaj  uchwa  nr XV/79/07 z dnia 18 grudnia 2007r. w sprawie uchwalenia
bud etu gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2008r.
Uchwa a stanowi za cznik nr 4 do protoko u.

Ad 9
Podj cie uchwa y w sprawie okre lenia stawek podatku od nieruchomo ci na rok
2009.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara, w zwi zku z tym, e uchwa a by a
omawiana na wspólnym posiedzeniu Komisji, zapyta , czy s  pytania do projektu.

Pyta  nie zg oszono.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odczyta  tre  uchwa y.

W g osowaniu, Rada Gminy jednomy lnie podj a uchwa  nr XXV/117/08 w sprawie
okre lenia wysoko ci stawek podatku od nieruchomo ci.
Uchwa a stanowi za cznik nr 5 do protoko u.

Ad 10
Podj cie uchwa y w sprawie zwolnie  w podatku od nieruchomo ci.

Przewodnicz cy Rady Gminy odczyta  projekt uchwa y, który stanowi za cznik nr 6.

Radny Zdzis aw Makowski zapyta , czy zwolnienie, o którym mowa w § 1 ust. 1 pkt 5
dotyczy równie  prywatnych zak adów opieki zdrowotnej.

Radca prawny odpowiedzia , e to jest wola Rady i w jej gestii le y zwolnienie. Projekt
przedstawiony mówi, e zwolni .

Radny Ireneusz Kowalski proponowa  usuni cie tego punktu.
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Radna Barbara Grzywacz przychyli a si  do propozycji usuni cia. By a mowa o
zwolnieniu z podatku od rodków transportowych, ale o tym zwolnieniu nie by o mowy na
wspólnym posiedzeniu Komisji.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara podda  pod g osowanie wniosek o
usuni cie pkt 5 z projektu.

Radni w g osowani jednomy lnie opowiedzieli si  za wykre leniem punktu 5 z projektu
uchwa y o zwolnieniu z podatku od nieruchomo ci budynki lub ich cz ci oraz grunty
zaj te na prowadzenie dzia alno ci gospodarczej w zakresie udzielania wiadcze
zdrowotnych.

Innych pyta  i uwag nie zg oszono.

W g osowaniu, Rada Gminy jednomy lnie podj a uchwa  nr XXV/118/08 w sprawie
zwolnie  w podatku od nieruchomo ci.
Uchwa a stanowi za cznik nr 7 do protoko u.

Ad 11
Podj cie uchwa y w sprawie obni enia ceny skupu yta do celów wymiaru podatku
rolnego.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odczyta  tre  uchwa y.

Pan so tys wsi Bratian stwierdzi , e cena yta spad a, a do podatku jest wy sza ni  w
ubieg ym roku.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e radni ustalaj  cen  na
podstawie danych G ównego Urz du Statystycznego i ta cena porównuj c z cen
ubieg ego roku wzros a, by o 52,31 z ., a jest obecnie og oszona 55,80 z .

Pan So tys wsi Gry liny stwierdzi , e ta cena jest nieadekwatna do obecnej.
Teraz cena zbo a znacznie spad a, a proponuje si  podwy .

Pan Wójt odpowiedzia , e jest adekwatna, bo w stosunku do ubieg ego roku zosta a
obni ona. Jeste my zmuszeni kierowa  si redni  cen  og oszon  przez Prezesa GUS,
propozycja zosta a ustalona na wspólnym posiedzeniu Komisji i Wójt prosi  o przyj cie
projektu.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zapyta , kto z radnych jest za przyj ciem
projektu uchwa y w odczytanym brzmieniu.

W g osowaniu, Rada Gminy, 12 g osami za i jednym g osie wstrzymuj cym si , nie
by o g osów przeciwnych, podj a uchwa  nr XXV/119/08 w sprawie obni enia ceny
skupu yta do celów wymiaru podatku rolnego.
Uchwa a stanowi za cznik nr 8 do protoko u.

Punkt 12 zosta  wykre lony.
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Ad 13
Podj cie uchwa y w sprawie zmiany uchwa y nr XIII/73/07 Rady Gminy Nowe Miasto
Lubawskie  z/s w Mszanowie z dnia 13 listopada 2007r.w sprawie okre lenia wzorów
formularzy informacji i deklaracji podatkowych.

Projekt uchwa y omówi  Wójt.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odczyta  projekt uchwa y.

W g osowaniu, Rada Gminy, jednomy lnie podj a uchwa  nr XXV/120/08 w sprawie
zmiany uchwa y nr XIII/73/07 Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie  z/s w Mszanowie
z dnia 13 listopada 2007r.w sprawie okre lenia wzorów formularzy informacji i
deklaracji podatkowych.
Uchwa a stanowi za cznik nr 9 do protoko u.

Ad 14
Podj cie uchwa y w sprawie przyst pienia Gminy Nowe Miasto Lubawskie do „Lokalnej
Grupy Dzia ania na rzecz Rozwoju Gmin Kurz tnik i Grodziczno”.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zapyta , czy s  propozycje zg oszenia
kandydata na przedstawiciela Gminy w tym Stowarzyszeniu.
Przewodnicz cy Rady zaproponowa  Dyrektora Gminnego Centrum Kultury Pana
Andrzeja Andrzejewskiego.

Innych propozycji nie zg oszono.

Radna Barbara Grzywacz zapyta a o wielko  sk adki.

Wójt odpowiedzia , e 1,- z . od mieszka ca.

Przewodnicz cy Rady Gminy poinformowa , e po wst pieniu nowych beneficjentów,
Stowarzyszenie zmieni nazw .

Przewodnicz cy Rady odczyta  projekt uchwa y.

W g osowaniu, Rada Gminy, 11 g osami za i dwóch g osach wstrzymuj cych si , nie
by o g osów przeciwnych, podj a uchwa  nr XXV/121/08 w sprawie przyst pienia
do Lokalnej Grupy Dzia ania.
Uchwa a stanowi za cznik nr 10 do protoko u.

Ad 15
Podj cie uchwa y w sprawie upowa nienia Kierownika Gminnego O rodka Pomocy
Spo ecznej do za atwiania indywidualnych spraw z zakresu administracji publicznej.

Projekt uchwa y omówi a Kierownik GOPS-u. Upowa nienie dotyczy za atwiania spraw z
zakresu pomocy osobom uprawnionym do alimentów.

Przewodnicz cy Rady odczyta  projekt uchwa y.

W g osowaniu, Rada Gminy, jednomy lnie podj a uchwa  nr XXV/122/08 w sprawie
upowa nienia Kierownika Gminnego O rodka Pomocy Spo ecznej do za atwiania
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indywidualnych spraw z zakresu administracji publicznej.
Uchwa a stanowi za cznik nr 11 do protoko u.

Ad 16
Podj cie uchwa y w sprawie uchylenia uchwa y Nr XVI/85/07 z dnia 28
grudnia 2007r. w sprawie zasad korzystania ze sto ówek w Gminie Nowe Miasto
Lubawskie oraz uchwa y Nr XVI/86/07 z dnia 28 grudnia 2007r. w sprawie ustalenia
zasad odp atno ci za posi ki wydawane w sto ówce szkolnej w  Bratianie.

Projekt omówi a Dyrektor Gminnego Zespo u O wiaty. Konieczno  podj cia tej uchwa y
wynika z tego, i  po zmianie ustawy o systemie o wiaty do kompetencji dyrektora szko y
nale y ustalenie zasad korzystania ze sto ówki oraz ustalenia zasad odp atno ci za posi ki
wydawane w sto ówce szkolnej.

Pyta  nie zg oszono.

W g osowaniu, Rada Gminy, 10 g osami za i przy 3 g osach wstrzymuj cych si , nie
by o g osów przeciwnych, podj a uchwa  nr XXV/123/08 w sprawie uchylenia
uchwa y Nr XVI/85/07 z dnia 28  grudnia 2007r. w sprawie zasad korzystania ze
sto ówek w Gminie Nowe Miasto Lubawskie oraz uchwa y Nr XVI/86/07 z dnia 28
grudnia 2007r. w sprawie ustalenia zasad odp atno ci za posi ki wydawane w
sto ówce szkolnej w  Bratianie.
Uchwa a stanowi za cznik nr 12 do protoko u.

Ad 17
Odpowiedzi na zapytania i wnioski.

Zg oszono nast puj ce pytania do Pana Wójta:

Radny Zdzis aw Arentowicz zg osi , e obok szko y od d szego czasu na s upie
wietleniowym miga arówka. Ponadto zg osi  wniosek o wyrównanie niektórych dróg.

Radny Roman Jadanowski wnioskowa  o umo liwienie pozyskania materia u na drogi.

Wójt odpowiedzia , e remonty dróg zosta y opanowane. Niezb dne s  prace na jednej
drodze w Jamielniku. Za 2 tygodnie gmina b dzie mia a t ucze .

Wójt odpowiedzia  radnemu Kowalskiemu, e o wietlenie na ul. Piaskowej zostanie
za one w 2009 roku.

Ponadto Wójt  zaproponowa  ustalenie godzin w czania i wy czania o wietlenia
ulicznego, obecnie praktycznie w ka dej wsi te godziny s  inne.

Pan so tys Gry lin proponowa  w czanie od 430, ze wzgl du na mieszka ców
pod aj cych do pracy na I zmian .

Radny Zdzis aw Makowski uwa a, e w okresie zimowym powinno by  w czone ca
noc.

Radny Edmund M drzycki proponowa  w Bratianie, jak obecnie przez ca  noc
czone.



14

Radny Zdzis aw Makowski proponowa  zim  w czy  na ca  noc, natomiast latem
wy czy .

Radny Ireneusz Kowalski proponowa  jednolicie w ca ej gminie.

Radny Arentowicz zg osi , e w Gwi dzinach nie ma wy cznika zmierzchowego.

Wójt odpowiedzia , e wsz dzie s .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara uwa a, e ze wzgl dów
bezpiecze stwa wiat o powinno wieci  si .

W zwi zku z rozbie nymi zdaniami, Wójt poinformowa , e na razie o wietlenie b dzie
czone przez ca  noc.

Ad 18
W zwi zku z wyczerpaniem porz dku obrad, Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw
Wodara zamkn  obrady XXV Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie.

sekretarz obrad                                                          Przewodnicz cy Rady Gminy
Zdzis aw Arentowicz                                                  Miros aw Wodara


